

中国机械装备(集团)公司

CHINA NATIONAL MACHINERY & EQUIPMENT CORPORATION (GROUP)

500

中华人民共和国商务部 规划财务司 国际商报社

中国商务出版社



2002年

中国进出口额最大的 500 家企业

THE TOP 500 CHINESE ENTERPRISES ENGAGED IN IMPORT AND EXPORT, 2002

中华人民共和国商务部 规划财务司 编际商报社

中国商务出版社

图书在版编目 (CIP) 数据

2002年中国进出口额最大的 500 家企业/中华人民共和国商务部编.一北京:中国商务出版社,2003.11 ISBN 7-80181-181-X

I.2... II.中... II.进出口贸易─工商企业─中 国─2002─名录─汉、英 IV.RF279.25-62

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2003) 第 102510 号

责任编辑: 杜 燕 余 红 徐文杰 京东工商广临字 20030049 号 北京正天缘广告艺术有限公司

2002 年中国进出口额最大的 500 家企业

商务部规划财务司 国际商报社 编中国商务出版社出版 (原中国对外经济贸易出版社) (北京市安定门外大街东后巷 28号)

邮政编码: 100710

电话: 010 - 64269744 (编辑室)

010 - 64245984 (发行部)

网址: www.cctpress.com

新华书店北京发行所发行中国农业出版社印刷厂印刷787×1092毫米 16 开本19.75 印张 465 千字插图 2 印张 2003 年 12 月 第 1 版 2003 年 12 月 第 1 次印刷ISBN 7-80181-181-X I:106

定价: 300.00元

编委会

主 任 于广洲

副主任 傅自应 高 燕 鲁建华 胡景岩

刘拥军 陈 星 李荣灿 张益俊

主 编 刘拥军

副主编 刘德标

编 辑 魏胜梓 张以民 赵 齐 历宝骏

陈旭光 周中国 韩 曦

向国际一流水准看齐 把我国企业做大做强

——寄语中国进出口额最大的500家企业

商务部党组成员、部长助理 傅自应

2002 年中国进出口额最大的 500 家企业已经由商务部排定并公布。这是新组建的商务部首次发布此项排名,此前,原外经贸部从 1990 年起已连续 12 年开展该项工作。借此机会,我对入选的企业表示热烈的祝贺!

2002年是我国加入世贸组织的第一年,尽管面临世界经济不景气的外部环境,但在党中央和国务院的正确领导下,我们紧紧抓住加入世贸组织后国外制造业生产基地向我加速转移的历史性机遇,保持各项鼓励外经贸发展政策的稳定,全年对外贸易发展取得新的成就。我国进出口总额达 6208 亿美元,同比增长 21.8%,比上年净增 1111 亿美元,一年的增量就相当于 20 世纪 90 年代初全年的进出口规模。在世界贸易中的地位进一步上升,据世贸组织公布的结果,2002 年我国的进出口额和出口额均排名世界第 5 位,比上年均前移 1 位。我国经济同世界经济进一步融合,对外贸易在国民经济发展中发挥着越来越重要的作用。

2002 年我国对外贸易的长足发展,与最大 500 家企业的贡献密不可分。500 家企业进出口额为 2574 亿美元,占全部企业的 42%,是名副其实的对外贸易主力军。与上年相比,500 家企业的最低人选标准由 1.1 亿美元提高到 1.4 亿美元,平均进出口规模由 4.3 亿美元提高到 5.1 亿美元。商务部同时还公布了出口额最大的 200 家企业,这 200 家企业全部进入进出口 500 家。200 家入选标准由 1.4 亿美元提高到 1.7 亿美元,平均出口规模由 4 亿美元提高到 4.8 亿美元。人选标准的提高,说明我国企业的规模和整体实力在不断壮大。

从结构来看,最大的进出口 500 家企业和出口 200 家企业呈现如下特点:一是外商投资企业比重增加。与上年相比,有 109 家新人围企业,其中外商投资企业占了 66 家。在出口额最大的 200 家企业中,外商投资企业占了 87 家,比重为 43.5%。

二是电子信息类企业排名提升较快。出口 200 家中,电子信息类企业超过 1/3;前 20 名中,有一半为电子信息类企业。三是人围企业主要集中于东部沿海地区。进入 500 家的东部地区企业有 412 家,占 82.4%;中西部地区企业 31 家,占 6.2%;中央企业 57 家,占 11.4%。

企业是国民经济的细胞,涌现出更多的大型企业集群是一国实力的重要体现。 商务部作为我国国内外贸易的主管部门,将继续做好进出口排名工作,不断提高工 作质量,加大宣传力度,扶大扶强,切实为我国企业的发展壮大服务。

进出口 500 家企业代表了我国外向型企业的最高水准,但我们不能因此而自满。同世界跨国集团相比,我国 500 家企业的规模明显偏小,整体实力还有很大的差距,多数企业还很难做到同跨国巨头们同台竞技。当前,世界经济一体化进程发展到前所未有的水平,国际竞争日趋激烈。一个大型企业想要在竞争中立于不败之地,并求得发展,就必须具有世界眼光,用跨国公司的标准来衡量自己,要求自己。在此寄语广大企业,要为在不远的将来成为世界的 500 强而不懈努力。

长江后浪推前浪,一浪更比一浪高。最后,我希望 500 家企业要珍视已有的荣誉,向国际一流水准看齐,居安思危,加强管理,做大做强,努力提高核心竞争力,向更高发展目标迈进。

Keep up with the Best in the World

----For Top 500 Chinese Enterprises Engaged in Import and Export

Fu Ziying

Assistant Minister of MOFCOM

Member of the CPC Leading Group of MOFCOM

The ranking of China's top 500 enterprises engaged in import and export in 2002 has been worked out and publicized by the Ministry of Commerce (MOFCOM). This is the first time the newly established MOFCOM publishes the ranking, which the former MOFTEC had been engaged in for 12 consecutive years since 1990. On this occasion, I would like to extend my warm congratulations to all selected enterprises.

In 2002, the first year of its WTO membership, China was faced with the external environment of a sluggish world economy. Nevertheless, under the correct leadership of the Central Committee of the CPC and the State Council, China has, seizing the historical opportunities brought about by the rapid transfer of foreign manufacturing bases to China after its WTO accession, further relaxed limitations on foreign trade and tried all means to keep the stability of policies encouraging foreign trade development. Consequently, China's foreign trade has yielded new achievements, with the total foreign trade volume of 2002 reaching US\$ 620.8 billion, a year-on-year increase of 21.8%, or US\$111 billion more than that of 2002. The increased amount is equivalent to the yearly trade volume at the beginning of the 1990s. China's enhanced position in the world trade is shown by the result published by the WTO that China is both the 5th largest trading nation and the 5th largest exporter in the world in 2002, both one step higher than the previous year. China's economy is more integrated with the world economy and its foreign trade is playing a more and more important role in the national economic development.

The remarkable achievement of China's foreign trade in 2002 is directly attributable to the

contributions of the Top 500 companies. Their total foreign trade volume was US\$257.4 billion, accounting for 42% of the cumulative figure of all companies, which proves that they are really the main forces in China's foreign trade. In comparison with 2002, the threshold for the Top 500 increases from US\$110 million to US\$140 million and their average foreign trade volume rises from US\$430 million to US\$510 million. MOFCOM also published the Top 200 exporting companies, which are also listed in the Top 500 enterprises engaged in import and export The threshold for the Top 200 jumps from US\$140 million to US\$ 170 million, while the average export volume grows from US\$400 million to US\$480 million. The higher threshold demonstrates that Chinese companies are steadily getting stronger in terms of size and comprehensive capacity.

With regard to the composition, the Top 500 and Top 200 companies have the following features: First, the percentage of foreign invested enterprises is rising. As compared with 2001, there are 109 new comers and 66 of them are FIEs. Among the Top 200 exporters, 87 are FIEs, taking up 43.5%. Second, the ranking of electronic and information companies is lifted more rapidly. Amongst the Top 200 exporters, more than 1/3 are electronic and information companies, while the proportion is even as high as 50% in the top 20. Third, most of the selected companies are located in the eastern coastal regions. 412 of the Top 500 are from the eastern area, accounting for 82%, while 31 companies are from the central and western regions, taking up 6.1%. The remaining accounting for are companies directly reporting to the central authoires.

Companies are the main players in the national economic development. The emerging of more large companies is the basic reflection and reliable guarantee of a country's capacity and strength. As the competent authority in charge of domestic and foreign trade, MOFCOM will not only continue but also improve its efforts in working out the ranking. Furthermore, the miniotry will also do a better promotional job to support those large and strong companies. In short, MOFCOM will make earnest efforts in encouraging Chinese companies to grow stronger.

The Top 500 cover almost all the leading export oriented companies in various industries of China. that basically represent the highest standard of Chinese companies. However, we have no reason for complacency. When compared with multinational companies in the world, our Top 500 companies are noticeably smaller in size and lag far behind in terms of comprehensive ca-

pacity. Most of the companies find it difficult to compete with the multinational giants. The world economy is never so integrated as it is at the present stage, which results in fiercer competition. If a large company intends to win the competition and gain development, it must be equipped with wide vision covering the whole world and judge its position with the criteria for multinational companies. I would like to say to the Top 500 companies; you should try to be selected not only as one of China's Top 500, but also as one of the Top 500 in the world.

As in the Yangtze River the waves behind drive on those before, I want to express my wishes to all the Top 500 companies to conclude this article: Value today's achievement, think of difficultiones in times of succes, improve the corporate management, try to be big and strong, forge key competitive edge, keep up with the best in the world and strive to scale new heights.

目 录

一、2002 年中国出口额最大的 200 家企业排序	(1)
二、2002年中国进出口额最大的 500 家企业排序	(8)
三、2002 年中国进出口额最大的 500 家企业名录	
1. 中国石化国际事业有限公司·····	
中国国际石油化工联合有限公司	(29)
中国石化仪征化纤股份有限公司	
湛江东兴石油企业有限公司	
中国石化国际事业广州公司	
中国金山联合贸易有限公司	
中国石化镇海炼油化工股份有限公司	
No. 20th Child Side who was Hard Child House Manager Land	
3. 中国化工进出口总公司·····	(32)
中化国际石油公司	(33)
中化国际化肥贸易公司	
中化国际贸易股份有限公司	
中化广东进出口公司	
中化上海进出口公司	
中化辽宁进出口公司	
中化江苏进出口公司	
中化河北进出口公司	
中化国际招标有限公司	
中化天津进出口公司	
中化宁波进出口有限公司	
4. 摩托罗拉(中国)电子有限公司	·· (38)
5. 中国普天信息产业集团公司·····	(39)
普天首信集団 北京英信学は正教 3 ほた た 四 ハコ	
北京首信诺基亚移动通信有限公司	

普天东方通信集团
杭州摩托罗拉移动通信设备有限公司
宁波电子信息集团有限公司
宁波波导股份有限公司
北京爱立信移动通信有限公司
北京松下普天通信设备有限公司
6. 东方国际 (集团) 有限公司 (43)
东方国际集团上海市对外贸易有限公司
上海久茂对外贸易有限公司
上海东松国际贸易有限公司
上海丝绸(集团)有限公司
东方国际集团上海市丝绸进出口有限公司
东方国际创业股份有限公司
东方国际集团上海市针织品进出口有限公司
东方国际集团上海市家用纺织品进出口有限公司
东方国际集团上海市纺织品进出口有限公司
东方国际商业(集团)有限公司
东菱贸易有限公司
7. 中国五金矿产进出口总公司·····(46
五矿钢铁有限公司
五矿有色金属股份有限公司
中国五矿石油器材贸易有限公司
五矿贸易有限公司
中国矿产进出口有限公司
8. 中国石油天然气集团公司 (49
中国联合石油有限公司
大连中联油国际贸易有限公司
中国石油物资装备(集团)总公司
中国石油技术开发公司
9. 中国航空技术进出口总公司·····(52
中国航空技术进出口深圳公司
中航技国际工贸公司
10. 中国通用技术(集团) 控股有限公司 (54
中国机械进出口(集团)有限公司

中国技术进出口总公司	
中技贸易股份有限公司	
中国仪器进出口(集团)总公司	
中国医药保健品进出口总公司	
通用国际贸易有限公司	
11. 希捷国际科技 (无锡) 有限公司	(57
12. 名硕电脑 (苏州) 有限公司	(58
13 象带科技 (湿圳) 右阻八司	(58)
14. 中国电子进出口总公司 ·····	(58)
深圳中电投资股份有限公司	
15. 中国机械装备(集团)公司	(60)
中国机械设备进出口总公司	
中设江苏机械设备进出口集团公司	
中国机械对外经济技术合作总公司	
16. 中国粮油食品进出口(集团)有限公司	(61)
中粮粮油进出口公司	
中粮国际 (北京) 有限公司	
17. 顺德市顺达电脑厂有限公司	(63)
18. 珠海振戎公司	(63)
19. 诺基亚 (中国) 投资有限公司	(64)
东莞诺基亚移动电话有限公司	
诺基亚(苏州)电信有限公司	
北京诺基亚航星通讯系统有限公司	
	(65)
21. 中国国际海运集装箱 (集团) 股份有限公司	(66)
上海中集冷藏箱有限公司	
青岛中集冷藏箱制造有限公司	
深圳南方中集集装箱制造有限公司	
新会中集集装箱制造有限公司	
南通中集顺达集装箱有限公司	
22. 冠捷电子 (福建) 有限公司 (68)
福建捷联电子有限公司	
23. 中国煤炭工业进出口集团公司 · · · · · (69)
中国煤炭工业秦皇岛进出口有限公司	

中国煤炭工业进出口集团日照有限公司	
中国煤炭进出口公司	ONLINE HEALTH STATE OF
中国煤炭工业进出口集团青岛有限公司	
中国煤炭工业进出口集团连云港公司	
24. 广东省东莞机械进出口公司	(71)
25. 伟创力实业 (珠海) 有限公司	(72)
26. 英特尔产品 (上海) 有限公司	(72)
27. 中国船舶工业贸易公司	(73)
沪东中华造船 (集团) 有限公司	
大连造船重工有限公司	
大连新船重工有限公司	
28. 乐金电子 (惠州) 有限公司	(75)
29. 大连西太平洋石油化工有限公司	(75)
30. 戴尔计算机 (中国) 有限公司	(75)
31. 明基电通信息技术有限公司	(76)
32. 中国第一汽车集团公司 ·····	(76)
一汽 - 大众汽车有限公司	
中国第一汽车集团进出口公司	
33. 广东省丝绸 (集团) 公司	(77)
广东省东莞丝绸进出口公司	
广东省丝绸进出口(集团)公司	
34. 仁宝电脑工业 (中国) 有限公司	(79)
35. 金朋 (上海) 有限公司	(79)
36. 四川长虹电器股份有限公司	(79)
37. 宝钢集团国际经济贸易总公司	(80)
38. 中国海洋石油总公司	(80)
中海石油(中国)有限公司	
BP 中国勘探及生产公司	
39. 联想进出口有限公司 ····	(81)
40. 深圳开发科技股份有限公司	(82)
41. 中国工艺品进出口总公司	(82)
中国抽纱上海进出口公司	
中艺华海进出口有限公司	
42. 长城国际信息产品 (深圳) 有限公司	(83)

43. 苏州爱普生有限公司	(84)
44. 上海西门子移动通信有限公司	
45. 飞利浦电子元件 (上海) 有限公司	(85)
46. 中国烟草进出口(集团)公司	(85)
47. 仁宝电子科技(昆山)有限公司	(85)
48. 中国华源集团有限公司	(86)
49. 中国航空器材进出口总公司	(86)
中国航空器材西南公司	
50. 浙江荣大集团控股有限公司	(87)
浙江省土产畜产进出口集团公司	
浙江省粮油食品进出口股份有限公司	
浙江省医药保健品进出口有限公司	
51. 神华集团有限公司	(89)
神华煤炭运销公司	
中国出口商品基地建设总公司	
神华国际贸易有限公司	
52. 深圳三洋华强激光电子有限公司	(91)
53. 上海工业投资 (集团) 有限公司	(91)
上海工业对外贸易公司	
上海埃力生(集团)有限公司	
上海方元数码科技有限公司	
54. 江苏开元国际集团有限公司	(93)
江苏开元国际集团轻工业品进出口股份有限公司	
江苏省纺织品进出口集团股份有限公司	
江苏开元国际集团畜产进出口股份有限公司	
55. 江苏国泰国际集团有限公司	(94)
江苏国泰国际集团国贸股份有限公司	
56. 上海大众汽车有限公司	(95)
57. 浙江东方集团控股有限公司	
浙江东方集团股份有限公司	
浙江省纺织品进出口集团公司	
58. 深圳海量存储设备有限公司	(97)
59. 伟创力科技 (珠海) 有限公司	97)
60. 广东省东莞市对外贸易发展集团公司	

61. 中芯国际集成电路制造 (上海) 有限公司	(98
62. 浙江中大集团控股有限公司	(98
浙江中大技术进出口集团有限公司	
浙江中大技术进口有限公司	
浙江中大集团股份有限公司	
浙江省五金矿产进出口公司	
63. 中国东风汽车工业进出口有限公司 ·····	(100
深圳市东风置业有限公司	
东风本田发动机有限公司	
神龙汽车有限公司	
64. 江苏舜天国际集团有限公司 ····	(101
江苏舜天股份有限公司	
江苏舜天国际集团机械进出口股份有限公司	
65. 新华锦集团有限公司 ····	(103
山东工艺品进出口(集团)股份有限公司	
山东锦宜纺织有限公司	
66. 爱普生技术 (深圳) 有限公司	(103
67. 江苏省海外企业集团有限公司 ·····	
江苏省对外经贸股份有限公司	
68. 才众电脑 (深圳) 有限公司	(105
69. 恩斯迈电子 (深圳) 有限公司	(105
70. 中国北方工业公司 ····	
71. 旭电 (苏州) 科技有限公司	
72. 海尔集团公司	(106)
海尔集团电器产业有限公司	
青岛海尔国际贸易有限公司	
73. 珠海三美电机有限公司 ·····	(107)
74. 中国钢铁工贸集团公司 ·····	
75. 佳能珠海有限公司 ·····	(108)
76. 中国广东核电集团有限公司 ·····	(108)
广东核电合营有限公司	
77. 国家电力公司	(109)
中国电力技术进出口公司	\-00/
78. 中国南方航空进出口贸易公司	(110)
	, -/

79. 中国原子能工业公司 ····	(110)
80. 东莞三星电机有限公司	(111)
81. 华为技术有限公司 ·····	(111)
82. 唯冠科技 (深圳) 有限公司	(112)
83. 青岛朗讯科技通讯设备有限公司	(112)
84. 东莞福安纺织印染有限公司 ·····	(113)
85. 中国农业生产资料集团公司 ·····	(113)
86. TCL 集团股份有限公司	(113)
87. 厦门建发股份有限公司 ·····	(114)
88. 中国华录松下电子信息有限公司 ·····	(114)
89. UT 斯达康通讯有限公司 ·····	(115)
90. 英业达 (上海) 有限公司	(115)
91. 吉林粮食集团进出口有限公司·····	(115)
92. 三宝电脑 (沈阳) 有限公司	(116)
93. 中国长城工业总公司	(116)
94. 深圳英飞力特技术产品有限公司 ·····	(117)
95. 佛山普立华科技有限公司 ····	(117)
96. 厦门太古飞机工程有限公司	(118)
97. 苏州飞利浦消费电子有限公司 ·····	(118)
98. 天津三星电子显示器有限公司	(118)
99. 中国远大集团公司 ····	(119)
浙江远大进出口有限公司	
100. 广东省纺织品进出口 (集团) 公司	(120)
101. 华宇电脑 (江苏) 有限公司	(120)
102. 高创 (苏州) 电子有限公司	(121)
102 中国上立家立进中口各八司	(121)
104. 惠州三星电子有限公司	(122)
105 理业(次州)工业华屋专用八马	(122)
104 正奏由之 /工海、山間を開入中	(122)
107 中国洪海建设(集团) 各八司	(123)
上海振华港口机械(集团)股份有限公司	
108. 汤姆盛光学主件(深圳)有限公司	(124)
100 由父始孙集团八司	(124)
中国植物油公司	